

**Group of Common
Initiative of the Women
Farmers of Bogso
(GICPAB)**

*Theme:
Food Security and African
Women Farmers*

Bogso is a village of 25,00 inhabitants, 52% of whom are of working age. The principal activity in Bogso is subsistence agriculture. Located in a forested area with sandy soil, Bogso is ideal for cultivating cassava. To reap the most benefits from this cultivation, a group of women farmers was created within the GICPAB.

The peculiarity of the GICPAB resides in its efforts to use the cultivation of cassava as a tool for the development of its rural community. Elsewhere people discuss sufficient food supplies and sending children to school. In Bogso they say: "Let us create a library for the village." The cultivation of cassava, as they say in Bogso, feeds the village, but that is not all. We must think about

the future. Thus, a small processing unit was built to obtain cassava flour, which is easier to preserve. As a consequence, excess production resulting from enlarging the individual fields of women farmers, the GICPAB just received the authorization to open a periodic market which would allow the little village of Bogso to welcome sellers, buyers, and intermediaries from the two big metropoles of Cameroon (Douala and Yaounde), generating intense commercial activity and creating new jobs adapted to the new activities of the village.

Elsewhere again, we say: "Let us create medicine kits for families." For the women farmers of Bogso, medicine kits are useful, but not enough for the more complicated illnesses observed in the village; thus, they have developed a health center, sending young people from the village to be trained in nursing care, for the center to run well.

When we think of sustainable development in Bogso, we think first of the quality of the children's lives and their nourishment. The women farmers of Bogso have indeed observed children's behavior in their small public school and identified three categories:

1. Good pupils: intelligent, alert, strong, enterprising.
2. Average pupils: less alert, like to quarrel, hostile.
3. Mediocre: puny, big tummy, thin hair, weak and sleepy.

Observations of these three categories revealed the following findings:



Activities of the women's group

Groupe d' Initiative Commune des Paysannes de Bogso (GICPAB)

*Thème :
Les paysannes africaines et la
sécurité alimentaire*

Bogso est un village de 2 500 habitants dont 52 % sont en âge actif. Son activité principale est l'agriculture de subsistance.. Situé en zone forestière aux sols sablonneux, Bogso est très favorable à la culture du manioc. C'est pour tirer le plus grand bénéfice de cette culture qu'un groupe de paysannes s'est organisé au sein du GICPAB.

La particularité du GICPAB réside dans son effort d'utiliser la culture du manioc comme un outil pour le développement de sa communauté villageoise. Ailleurs on parle de manger à sa faim et envoyer les enfants à l'école. A Bogso, on dit : "créons une bibliothèque pour le village". La culture du manioc, dit-on encore à Bogso, nourrit le village, mais cela ne suffit pas. Il faut penser à l'avenir.



Activités des paysannes

Alors, on installe une petite unité de transformation qui permet d'obtenir la farine de manioc qui est plus facile à préserver. Comme conséquence du surplus de production résultant de l'agrandissement des champs individuels des paysannes, le GICPAB vient d'obtenir l'autorisation d'ouvrir un marché périodique qui permettra au petit village de Bogso d'accueillir vendeurs, acheteurs et intermédiaires des deux grandes métropoles du Cameroun (Douala et Yaoundé), générant une intense activité commerciale et créant de nouveaux emplois adaptés aux nouvelles activités du village.

Ailleurs encore, on dit : "créons des boîtes à pharmacie familiale". Pour les paysannes de Bogso, les boîtes à pharmacie sont utiles mais pas assez efficaces pour des cas de maladies plus compliquées qu'on observe dans le village, alors elles s'activent à créer un centre de santé développé et à envoyer pour son bon fonctionnement des jeunes du village en formation pour les soins infirmiers.

Quand on pense au développement durable à Bogso, on pense d'abord à la qualité de vie et d'alimentation des enfants. En effet, les paysannes de Bogso ont observé les comportements des enfants de leur petite école publique et les ont classés en trois catégories :

1. Bons élèves : intelligents, éveillés, forts, entreprenants.
2. Elèves moyens : moins éveillés, aimant la dispute, brutaux.
3. Médiocres : chétifs, gros ventre, cheveux clairsemés, faibles et dormeurs.